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Christianshavneren
bydelsavis

e-mail: christianshavneren@beboerhus.dk
www.christianshavneren.dk

Avisen   omdeles til alle 
brevsprækker på Christi-
anshavn, incl. Holmen og 
Christiania. Den kan også 
hentes i Beboerhuset og på 
Biblioteket.

Redaktionen består af 
aktivister og har ingen fast 
træffetid.
Kontakt os og vi kommer 
tilbage for aftale af møde 
o.a.

Tlf. 3257 8890
Konto 1199 0001393758
CVR nr. 53 39 99 59
email:
christianshavneren
@beboerhus.dk

Avisens formål er at 
oplyse og skabe debat om 
hvad der foregår i bydelen. 
Udgives af avisgruppen,
grundlagt i 1983.
Indlæg og annoncer kan læg-
ges i avisens postkasse i
Beboerhuset, 
Dronningensgade 34, 
1420 Kbh. K
Eller naturligvis sendes 
elektronisk, se til højre her-
for.

Tryk Trykkompagniet
oplag 7.500

Anvar Tollan 
Poul Cohrt 
Ole Ullby
Marie Markus  
Jane Lytthans 
Jette Nielsen
Rigmor Winthrop
Sidsel Winthrop
Caroline Borg

Redaktion af dette 
nummer:

(ansv.)

Miljøbilen
kommer den 17. feruar på Torvet kl.19 til 20. Altid den 
3. mandag i måneden.

HuskAt

Christianshavns Seniorklub  
Oplevelser for 60+  

Flere informationer her: 
www.christianshavns-seniorklub.dk> 
Kontakt: > 
kontakt@christianshavns-seniorklub.dk  
Jan Nyegaard, tlf.: 51 70 89 59 > 
Kirsten Mortensen, tlf.: 24 22 87 42 >

...Fastelavns søndag 
falder i år den 2. marts - 
husk at tjekke i Beboerhuset!

Susanne Mertz og Christianshavneren siger et stort, stort 
til lykke til organist i Vor Frelsers Kirke, Jens E. Chris-
tensen. Han har været organist i 40 år, men kunne 1. 
januar 2014 fejre sit 25 års jubilæum ved det uforlignelige 
Christian 5. orgel i VFK.
   Vi siger tusind tak for de mange dejlige musikoplevelser, 
som Jens E.C har givet os allesammen igennem de 25 år. 
  Og det var som om disse oplevelser blev ekstra forstær-
ket ved de to jubilæumskoncerter, som vi var mange, der 
oplevede. 
   1. januar spillede Jens E. C, til musikgudstjenesten, 

FRA SOCIALT EKSPERIMENT

TIL EKSPERIMENTAL ZONE
   ’LOVLIGGJORT – OG HVAD SÅ?’

CHRISTIANIA HOLDER LUKKET
DEN 27. JANUAR – 2. FEBRUAR

CHRISTIANIA, DEN VESTLIGE VERDENS NOK 
STØRSTE FRISTAD MED BYFORNYELSE NEDEFRA 
OG ÆGTE BORGERINDDRAGELSE, HOLDER LUKKET 
I EN UGE PGA. STATUS EFTER KØBET AF OMRÅDET!

UGEN VIL – FORUDEN FÆLLES OPRYDNINGSARBE-
JDE – BL.A. INDEHOLDE SEMINARER MED EMNED-
AGE, HVOR VIGTIGE PUNKTER FOR FRISTADENS 
FREMTIDIGE EKSISTENS PÅ EGNE VILKÅR, BLIVER 
ENDEVENDT!

VI ØNSKER ARBEJDSRO – OG DET VIL VI BEDE ALLE 
OM AT RESPEKTERE! DERFOR SÆTTES DER  SYMBOL-
SKE BARRIKADER OP VED ALLE INDGANGE! VAGTER 
VIL DOG IKKE VÆRE OPSTILLEDE. 

ALTSÅ:’DER ER IKKE NOGET AT KOMME EFTER’, 
HVERKEN ØL, ’SJOV TOBAK’, DAGLIGVARER, ANDRE 
FORNØDENHEDER, RESTAURATIONSBESØG, MUSIK 
– ELLER ANDET… DER ER LUKKET! 

ANG. PRESSE OG MEDIER, SÅ VIL VI BEDE JER OM AT 
VISE HENSYN TIL VORES INTERNE PROCES, OG IKKE 
KONTAKTE OS UNØDIGT! FØR OG EFTER ER – SOM 
SÆDVANLIGT – HELT FINT!

CHRISTIANIA ER IKKE LÆNGERE ET SOCIALT EKS-
PERIMENT  – MEN EN EKSPERIMENTAL ZONE.

VENLIGST

NILS VEST  
40 54 62 05  mail: NILS@VESTFILM.DK

BRITTA LILLESØE
20 64 08 34   mail:  BRITTA@BRITTALIL.DK
CHRISTIANIAS PRESSE- OG KOMMUNIKATION
70 20 19 71   CAPRESSGROUP@GMAIL.COM

PÅ VEGNE AF CHRISTIANIAS LUKKEUGE-GRUPPE OG 
CHRISTIANIAS PRESSE- OG KOMMUNIKATIONS-
GRUPPE 

foto: Susanne Mertz

Men nej, du skal ikke hen og stemme, denne mærkværdige 
, bureaukratiske konstruktion er lavet sådan, at man skal  
indstille en repræsentant. Det kan man hvis man er en 
forening, et netværk m.m.. Der kommer så et valgmøde 
hvor gruppen af repræsentanter vælger 16 medlemmer til 
udvalget. Der er 23 medlemmer i alt, men 7 er udpeget af 
de politiske partier på Rådhuset, det er altså det valg der 
er den 6. marts. 
    Det siddende Lokaludvalgs embedsperiode udløber snart. 

-
ludvalg stå overfor myndighederne. Fristen for at indstille 

bydel. For nærmere detailler se Lokaludvalget hjemmeside:
 christianshavnslokaludvalg@kk.dk

Valg til Lokaludvalg d. 6. marts

Christiania holder lukket 
hele uge 5 

for at sunde sig og drøfte den mulige 
fremtid og har derfor udsendt neden-
stående pressemeddelelse:

musik for årets måneder. Som tilhører 
måtte vi lade os rive med af forårsglæde, 
vinterstilhed og efterårsdanseglæde. Til 
den store Bach jubilæumskoncert 5. januar 
måtte vi igen eftertrykkeligt opdage Bachs 
storhed, voldsomhed og legende glæde 
gennem en fortryllet koncert....og så havde 

   Vi er mange, som glæder os over at have 
en så stor musikforfører midt iblandt os!
   
Tak for de første 25 år, vi håber på, at kunne 

år fremover.

Til lykke
25 år ved Vores orgel
og 40 år som organist

Læserbreve og -fotos
Vi modtager meget gerne uopfordrede læserindlæg, disse 

må dog max. være på 1.500 anslag, inklusive mellemrum. Er de 
længere risikerer man at redaktionen redigerer. 
     Vi beder indtrængende skribenterne om at skrive i helt 
almindelig, fortløbende brødtekst, altså kun tvungent linieskift 
ved nyt afsnit. Er indlæggene lay-outet i en eller anden grad, 
kan det give store problemer, da vi har nogle spalterammer 
som skal overholdes.

Læserbreve må ikke indeholde personlige angreb på navn-
givne medborgeres private forhold, men gerne politisk debat, 
meningsudvekslinger, oplysninger om forhold der forekommer 
en urimelige osv, osv.

jpeg og ikke under 1 megabyte.
Tusind tak, redaktionen

Næste Lokalrådsmøde
19. februar kl. 19.00

Afholdes i Fedtekælderen
for at støtte stedet midt i 
de store vanskeligheder 

stedet er udsat for
Kom med dine visioner for et 

Christianshavn for Alle

 2 Marts 20. februar 22. februar 27. feb. -  1.mar.
 3 April  20. marts 22. marts 27. mar.- 30.mar.
 4 Maj  24. april 26. april   1. maj -  3. maj
 5 Juni  22. maj 24. maj 30. maj -  1. juni
 6 September 21. august 23. august 28. aug.- 30. aug.
 7 Oktober 25. sept. 27. sept.   2. okt. -  4. okt.
 8 November 23. oktober 25. oktober 30. okt. -  1. nov.
 9 December 20. november 22. november 27. nov- - 30. nov.

Produktionsplan 2014
Deadline 
annoncer Omdeles

Deadline 
stof Udgave

mailto:christianshavneren@beboerhus.dk
http://www.christianshavneren.dk
mailto:@beboerhus.dk
http://www.christianshavns-seniorklub.dk>
mailto:kontakt@christianshavns-seniorklub.dk
mailto:NILS@VESTFILM.DK
mailto:BRITTA@BRITTALIL.DK
mailto:CAPRESSGROUP@GMAIL.COM
mailto:christianshavnslokaludvalg@kk.dk


Christianshavneren  nr. 1  / Februar 2014                                                                                                                 3

Fakta
 Det skal der ske på 

Christianshavns Torv
· Det eksisterende ovenlys til metroen bliver nedlagt af 
Metroselskabet
· Metroselskabet etablerer kunstbelysning i stationen 

· Der kommer en mindre træbrygge/bådebro til ophold 

· Der bliver etableret et siddemøbel på Børnehusbroen

· Der bliver plantet nye træer, nogle med runde bænke 

-
letræer osv i den nye belægning på torvet
· De eksisterende belysningsstandere bliver taget ned, der 
kommer ny ophængt pladsbelysning på de eksisterende 
wirer.

Tid og økonomi

af Christianshavns Torv.

mange år, ser i denne fornyelse, forbedring og udvidelse 

det samlings- og mødested, som Christianshavns Torv 
aldrig tidligere har kunnet være.

Torvet bliver udvidet ud imod kanalen både mod vandet 
ved en lille træbygge tæt på vandet, og mod Børnehus-

-

Den gamle kiosk kom i en uheldig skygge, da det grimme 

sider. Samtidig vil det give mulighed for at skabe et rart 

hedder de nye træer, som skal plantes ved Brugsens 
façade bagved Grønlandsmonumenterne, og rundt om 
toilettet. Det er de eneste steder, hvor det er muligt at 

  Pressemeddelelsen fortæller, at “det bliver muligt at 

holde mange forskellige fælles arrangementer på Torvet. 

bliver til det, så kan de åbnes, f.eks. når der arrangeres 
et stort marked, og hullerne kan bruges til en skærmende 

-
tille sig at pynte pladsen med.
  Vi glæder os over, at der blev fundet muligheder for 
en bedre belysning på Torvet. Det har i mange år virket 
som et sort hul, når man passerede Torvet, og det virker 

lovning om en snarlig evaluering for nu mange år siden.

som pressemeddelelsen skriver. Dengang vidste man ikke, 

håber den holder, så vi kan nå at nyde torvets nye goder, 
mens det endnu er sommer.                       Jane Lytthans 

En pressemeddelelse fra Teknik- og Miljøforvaltningen skrev i december 2013:

Forbedringer af Christianshavns Torv på vej

Ny aftale giver energibe-
sparelser

-

være udskiftet. Derfor har 

fransk/globale belysnings-

den nuværende gadebelysn-
ing med energivenlige LED-
lyskilder. Samtidig skal Cit-
elum i hele perioden sørge for 
driften og vedligeholdelsen af  
det nye belysningssystem, 

sikker på en velfungerende 
implementering af den nye 
belysningsform.

målsætning om at skabe en 

at besparelsen på udgifterne 
til drift og vedligeholdelse af 

-
havn vil gå fra en udgift i 

-
lioner, altså en besparelse på 

Citelum lovet en garanteret 

-
sprisen på el.

Nyt lys skal øge 
trygheden

lamper får et IP nr., så man 
-

-
tidig er det tanken at styre 

-

ken, men også i forhold til 
borgernes oplevede tryghed.

slags belysningshieraki i tre 
-
-

grundbelysning vil fokusere 
på at skabe det trygge lys 

og man vil kunne inddrage 
gadeinventar med integreret 

Hvor mangler der lys?
Københavns Kommune (KK) har i 2013 afsat 266 millioner 
kroner til at forny gadebelysningen i hele byen

“Nu er der forbedringer på 
-

tianshavns Torv. Torvet har 

de dominerende ovenlys fra 
Metrostationen. Teknik- og 

give mere plads til ophold 

-

-
shavns Torv vil, med enkle 
midler, skabe et bedre fun-
gerende torv. Det eksister-
ende ovenlys til Metrosta-
tionen bliver nedlagt, og 
der kommer kunstigt lys i 
stationen.

opholdsmuligheder, mere 

og bedre mulighed for at 
komme ned til vandet ved 

en mindre træbrygge.
’Det vi skal i gang med at 

lave på Christianshavns Torv 
er ikke en gennemgribende 

som vil få torvet til at fungere 

københavnerne får rigtig 

meget for pengene.’ fortæller 

-
mune.

dialog med Christianshavns 
lokaludvalg, og flere ele-
menter fra Christianshavns 

i forslaget, og lokaludvalget 
har været tilfredse med

’Det har været en virkelig 

os hørt i forhold til vores 
input til et nyt og bedre 
Christianshavns Torv, og det 
betyder, at mange års dialog 

med borgerne nu endelig kan 
bære frugt. I Lokaludvalget 
både håber og tror vi, at det 

give et rigtig fint resultat 
og et Torv for alle, som var 
vores største ønske.’ siger 
Jane Lytthans, fra Christian-
shavns Lokaludvalg.

Model af det forbedrede Torv.         Lavet og fotograferet af Marianne Levinsens Tegnestue

effektlys kunne skabe særlig 
fokus på træ- og landskab-
sbeplantning o.lign. 
   Der er ligeledes opstil-
let nogle belysningsprin-

spørgsmålet, ”Rammer ly-
set stadig som det skal?”
Der har hidtil kun været 
opmærksomhed på, at lyset 

nu vil man inddrage fortove 
og stier i de oplyste områder. 

gult, man ved nu, at hvidt 
lys giver en bedre belysn-

hvor hvidt er 
hvidt lys?” Hvor skal 
der være mørke?”

!!Kom med dine input 
til nyt lys på Christian-
shavn!!
Disse spørgsmål og mange 

-
maet Citelum med i denne 

-

komme med  forslag til, hvor 
belysningen kan forbedres, 
det kan være på gader, for-

   Samtidig kan du/I påpege, 
hvor  gad ebe l ysn ing en 
er generende, som f.eks. 
hvis gadelyset oplyser din 

lignende gener.
   Vi vil derfor gerne høre, om 

af Christianshavn , hvor 
gadebelysningen fungerer 
godt, således at det kunne 

være et forbillede for andre 

er områder, hvor belysningen 
kan ændres, så der vil være 
større tryghed om aftenen 
og natten? Eller har I en 

sted på Christianshavn?
   Mange har gennem tiderne 
påtalt den dårlige belysning 
langs kanalerne, hvor de 
gamle lamper kun oplyser 
små begrænsede områder. 

-
dere med at skaffe en bedre 
belysning i kanalgaderne og 
over Snurrebroen, så der er 
opmærksomhed på nogle af 
disse vanskelige områder.

Christianshavns Loka-
ludvalg skal have møde 
med KK og Citelum den 
14. februar. Vi vil derfor 
meget gerne have input 
fra alle jer christianshav-
nere, som har nogle gode 
forslag til forbedring 
af gadebelysningen på 
Christianshavn senest 
den 12. Februar til : www.
christianshavnslokalud-
valg.kk.dk

-

til ekstraordinære belys-
ningsforslag i de forskel-
lige bydele. Christianshavns 
Lokaludvalg vil indkalde til 
borgermøde om belysning-
splanen og eventuelle pro-

                       Jane Lytthans
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debat & læs

HOFOR har taget et skridt nærmere 
i at levere grøn fjernvarme til en for-
nuftig pris til Københavnerne. Ved 
årsskiftet overtog de Amagerværket 
fra Vattenfall. HOFOR går nu i gang 
med at omstille værket til bæredygtig 
biomasse og dermed levere deres 
bidrag til Københavns plan om at 
blive verdens første CO2-neutrale 
hovedstad i 2025.

HOFORs administrerende direktør, Lars Therkildsen, 
peger på tre primære grunde til overtagelsen: 

”Når vi i HOFOR har valgt at investere i Amagervær-
ket, skyldes det, at vi som leverandør af fjernvarme til 
500.000 københavnere har en forpligtelse over for vores 
ejere og kunder til at hæve blikket og sikre en konstant og 
bæredygtig varmeforsyning til København – også langt ud 
i fremtiden. Svanemølleværket og H.C. Ørstedsværket er 
begge ældre værker, som fremover kun vil levere begrænset 
kapacitet. Desuden ser vi en mulighed for at drive værket 
på en måde, som sikrer en fornuftig varmepris, der kommer 
vores fjernvarmekunder til gavn. Endelig sikrer vi med købet 
omstillingen til grønnere el- og varmeproduktion i Køben-
havn. Det er noget, der kommer til at bidrage afgørende 
til, at byen bliver verdens første CO2-neutrale hovedstad i 
2025,” pointerer Lars Therkildsen.

Af Lasse Bjerre, pressekontakt i HOFOR

Der er 50 procent risiko for at få 
rester af sprøjtegift med i købet, når 
man vælger ikke-økologisk frugt og 
grønt, viser den netop offentliggjorte 
årlige pesticidrapport fra Fødevar-
estyrelsen.  Økologi er det sikre valg, 
hvis man vil undgå giftrester. Her 
fandt myndighederne stort set ingen 
frugt eller grønt med sprøjterester. 
Andelen af dansk frugt med giftrester 
er steget fra 39 procent til 58 procent.

Når danske forbrugere lægger jordbær, æbler, agurker og 
andre ikke-økologiske frugter og grøntsager i indkøbskur-
ven, følger der i gennemsnit sprøjtegiftrester med hvert 
andet stykke. 

og 31 procent af ikke-økologisk grønt. Det viser den nyeste 

pesticidrapport, som Fødevarestyrelsen lige har offentlig-
gjort.

”Det er bekymrende, at der er giftrester i hvert andet stykke 
ikke-økologisk frugt og grønt. Og at andelen af ikke -økolo-
gisk frugt og grønt med giftrester er stigende for såvel dan-
ske og udenlandske varer,” siger Paul Holmbeck, direktør i 
Økologisk Landsforening.

Økologiske varer er det sikre valg.

og grønt, ikke er et problem for helbredet. En række danske 
læger, sundhedsplejersker og forskere har dog givet udtryk 

typer af giftrester i kombinationen med hinanden og anbe-
faler gravide og ammende at spise økologisk for at minimere 
indtaget af pesticidrester, som virker hormonforstyrrende. 

Undren over Fødevareministerens jubel.
I 2012 lavede Fødevarestyrelsen 2.500 stikprøver og kan på 
den baggrund konstatere, at indholdet af sprøjtegiftrester 
i danskproduceret frugt og grønt er gennemsnitligt lavere 
end frugt og grønt produceret andre steder i EU og i lande 
uden for EU. 

og glædeligt, at danske frugt og grønt klarer sig så godt 
i sammenligning med udenlandske konkurrenter,” siger 
fødevareminister Dan Jørgensen. 

Økologi tæt på nul
I kun tre af de 200 økologiske stikprøver, fandt Fødevaresty-
relsen rester af sprøjtemidler, ingen over grænseværdierne. 
Kun i et enkelt tilfælde - en appelsinjuice fra udlandet - blev 
det på baggrund af indholdet vurderet, at økologireglerne om 
brug af sprøjtemidler var overtrådt. Ingen prøver af økolo-
gisk mel eller havregryn indeholdt rester af sprøjtemidler. 

Alle har ret, men ikke råd til Økologi
Spørgsmålet er bare om alle har råd til at købe økologi. Med 
så stor en andel af befolkningen, der er ledige eller på anden 

budgettet, til trods for mængden af pesticider. 

”Nul giftrester burde være målet for enhver fødevareprodu-
cent, og vi er stolte af, at økologerne er ekstremt tæt på nul 
fund overhovedet,” siger Paul Holmbeck. 

Af Line Skouboe, pressemedarbejder, Økologisk Landsfore-
ing. 

Rester af sprøjtegift i halvdelen af dansk frugt og grønt

Varmen tilbage på københavnske hænder: 
overtager Amagerværket

Østerbrogade 224
2100 København Ø
Tlf.: 60 92 71 91
Dronningensgade 46
1420 København K
Tlf.: 60 92 71 21

Høreapparater fra Interton

Avancerede høreapparater til tilskudspris
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Flyttedag
Når man kommer over Knippelsbro til Christian-

shavn, ligger Udenrigsministeriet til venstre og Nor-

hjælpepakker.

militærsamarbejde. Regeringen bakker op på trods 

ved at tiltrække lærlinge, 

manglende kendskab til 

-

hvis arbejde primært består 

med kun tre virksomheder 

der været en arbejdsløshed-

virksomhederne meget svært 

længere sigt.

risikerer at uddø, hvis ikke 

jo nogle gange lidt undre sig 

som overvejer det, når vi 
kan garantere en praktik-

Svensson & Søn, som er en 
-

Traditionsbundet håndværk
risikerer at uddø

-
shavns Lokaludvalg udsæt-

til det kommende valg til 

lokaludvalget på Christian-
shavn skulle have udløbet 
mandag den 27. januar, men 

-
shavns Lokaludvalg har nu 

den kommer til at ligge 14 

Selve valget til Christian-
-

sted torsdag den 6. marts. 

Christianshavns Lokalud-

Bredt demokratisk 
grundlag

lokaludvalg.
-

ludvalgene har et så godt og 
-

har meldt sig på banen, kan 

-
digvis at stille op selv, hvis 

også nøjes med at deltage 

-

Lokaludvalg.

Lokaludvalg forlænger frist 
for valgtilmelding

Tid og sted for valg i 
lokaludvalget

Christianshavns Lokalud-

6. marts kl. 19-22 på opstill-
-

nalvej 6.

Tilmeldte foreninger på 
Christianshavn

-
gruppe

-

-

-
aljelaug

-
bund, København

92, Christianshavns Kvarter

Christiania

-
shavneren

menighedsråd

Listen over tilmeldte er opg-
jort den 24. januar.

sig en borgmesterbil. Når 
der undtagelsesvist er brug 

og mindre støj i København. 
Jeg gik til valg på at sætte 

-
gen. Jeg sætter også bilen 

hjem og Rådhuset, ligesom 
jeg mest muligt vil bruge 

vurderer jeg ikke, at mit 
kørselsbehov bliver så stort, 
at det kan berettige indkøbet 

teknik- og miljøborgmester 

-
-

gens tjenestebiler til de ture, 

at arbejde i transporttiden.

parkeringspladser og giv-
er mere plads til grønt og 

Morten Kabell fravælger 
borgmesterbil

Fakta om delebiler

      ville have egen bil, hvis delebilordning ikke var 
      mulig, viser en rundspørge blandt medlemmerne i 
      ordningen. 

       
Rambøll konkluderer i beregninger til Københavns 

      kan erstatte 4-10 privatbiler.

Selve uddannelsen tager tre 
år og ni måneder og bliver 

Svensson tror også, at det 

at ikke særlig mange unge 

heller ikke vælger det.

“Skolerne vi l  jo  gerne 
tiltrække elever til deres 

til lokaludvalg, skal man 

der har lokale aktiviteter 

man skal være over 18 år. 

-

lokaludvalget.

Sæt fokus på din 
mærkesag

-
-
-

vikling på lokalt plan og 

medlemmer er der en politisk 

-
-

merne repræsenterer or-

med lokale aktiviteter samt 

skole-, idræts-, ældre- og 
daginstitutionsområdet.

hvordan man tilmelder sig 
valget og om, hvad loka-
ludvalgene laver på in-

velkommen til at kontakte 
-

hvis du har spørgsmål.

til at overveje, hvornår det 

vil jeg som borgmester kun 
-

kollektiv transport ikke er en 

Kabell.

-
ningen råder i dag over 21 

-
gens medarbejdere til møder, 

-

-

kan booke ved mødeaktiv-

altid nævnt som en mu-

jeg ved, at der er plads til 

arbejde med design og mon-

-

Svensson.
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Da jeg her i vintermørket scannede nogle af mine gamle 
dias, faldt jeg over dette foto, som jeg tog i sommeren 1970 
på Grønlandske Handels Plads, netop hjemkommet fra 
sommerens andet togt til Østgrønland. De to togter gik 
til bygder, vejrstationer og loran-stationer fra Angissoq 
og Frederiksdal i syd til Daneborg, Ella Ø, Mestersvig og 
Scoresbysund i nord. Med forsyninger og frisk mandskab 

forglemme to isbjørne og en slædehund med hjem. Mit som-
merjob det år var som messemand med opvask og rengøring 
på J.Lauritzens polarskib Nella Dan. Her ligger det smukke 
rød-hvide skib ved kaj i strålende sol og får last ombord til 
næste togt til Grønland. Dengang var havnen en rigtig havn.

Foto og tekst: Ingolf Jensen
Overgaden oven Vandet 102

Tusind tak for det spændende indslag, redaktionen

Peter Petersen fortæller, hvordan de intense oplevelser og 
samtaler i taxachaufførjobbet har været afgørende igangsæt-
ter for forfatterkarrieren først som internetblogger siden 
efterfulgt af bogudgivelse af den anmelder-roste Taxatanker. 
Undervejs i udviklingen fra journalist til forfatter blev 
nyhedstrekanten og andre strukturerende journalistiske 
redskaber krænget af, så den fortællende kreative åre ucen-

Jeg bliver hentet på hjørnet ved  Lagkagehuset præcist kl. 
ti, for interviewet skal selvfølgeligt foregå i Peter Petersens 
rullende kontor, taxaen. Klædt ulasteligt i jakkesæt og med 
et ansigtsudtryk, der afslører, han har været tidligere oppe 

Peter Petersen galant ud og åbner døren for mig. Som han 
vil gøre, for hvilken som helst kunde.

Da jeg begyndte at køre nattaxa lavede jeg ikke andet end 
at snakke om, hvilke kunder, jeg havde kørt med, og jeg 

Peter Petersen “Bluestime”, forfatter til bogen “Taxatanker”, 
musiker, journalist og altså taxachauffør, bearbejder sine 
Taxatanker i en blog, når han ikke lige laver noget helt andet. 
Fotoet er fra Peters arkiv

kendte ikke andre taxachauffører, jeg kunne snakke med. 
Så det var en måde at bearbejde oplevelserne på, fortæller 

-
egivelser  på mine indlæg, hvilket skubbede mit engagement 
yderligere i vejret. Efter noget tid genkender Peter Petersen 
alligevel enhver jour-
nalists mareridt, den 
evige jagt på den gode 
historie, og han har 
således også taget sig 
i at tænke, om den 
kunde han snakker 
med, har potentialet 
til en god historie.
   Peter Petersen 
sammenligner sin 
egen transformation-
sproces fra journal-
ist til forfatter med 
Leif Davidsens, som 
han beskriver den i 
Dostojevskijs sidste 
rejse. Hovedpersonen 

lufthavnsfængsel, og 
han finder i ensom-
heden sin forfatter-
stemme. Det er sådan, 
Peter Petersen har 
oplevet bloggen, og 
det er en kreativ fødsel, som har været både euforiserende 
og inspirerende. Men det er ikke omkostningsfrit at samle 
inspiration i taxamiljøet, da Peter Petersen anvender sit eget 

kundernes ofte svære følelsesmæssige udmeldinger. Hvis 
jeg påbegynder en samtale med en kunde, som siger, hun 

samtalen, understreger Peter Petersen med alvor i stemmen. 
Derfor er det vigtigt at vende dagens taxaoplevelser med min 
hustru, for at få dem lidt på afstand, uddyber Peter Petersen.

Et forbillede er forfatteren Haruki Murakami. Det er fan-
tastisk, så godt han skriver. Han kan især noget med tem-
poskift, at grave sig ned i nogle detaljer over mange sider, 
for pludselig at sætte tempoet eventyrligt højt op. Særlig rørt 

bliver jeg dog, når nogen sammenligner 
mig med Dan Turell, og han tilføjer, 
han har læst næsten alt af Dan Turell.
I skriveprocessen spørger Peter Pe-
tersen sig selv, ”Hvad var det jeg lærte 
af den taxatur?”. For mig er det essen-
tielt, at der skal være gods i historien, 
og den skal være intens, som smagen af 
fond. Peter Petersen pointerer, han ser 
det som en fordel, at han ikke skriver 
noget ned umiddelbart, men først, når 
oplevelsen har bundfældet sig. Og han 
skriver gerne lidt på sin vagt, hvilket 
også er nødvendigt for at pleje forfat-
terkarrieren, fordi en chaufførarbejds-
dag nemt sniger sig op på 11 timer seks 
dage om ugen. 

For ca ti måneder siden blev en tilfæl-
dig taxatur og snak om bogudgivelse 
med direktøren fra forlaget Turbine 

Petersen hurtigt aftale om en udgiv-
else. I fremtidsperspektivet påtænker 

Peter Petersen at udvide sit forfatterskab til også at omfatte 
romangenren. Og til at starte med gerne en ugedag som 
fuldtidsskrivende, konkluderer Peter Petersen.

Jeg bliver sat af ved Christianshavns Beboerhus, taxaturen 
og dermed også interviewet er forbi. Om lidt venter en tur 
fra Udenrigsministeriet, siger taxacomputeren. Jeg stiger 
ud og bevæger mig ud i den mørke vinterdag.

      vs

Û² ³«µ ±¹ ª:®¼·¹ ¿ºµ»¼ 

ßº¬¿´»® ¬®:ºº» ¹»®²» · Ü»®» ¸¶»³
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Fra den 6. januar og ti uger frem får etageejendomme på 
Christianshavn rullet nye affaldsbeholdere ud til hård plast, 
metal og elektronik. Den nye ordning for affaldssortering i 
Københavns Kommune giver borgerne mulighed for at leve 
mere miljøbevidst, og bringe 
deres affaldssortering til nye 
højder. 

Der er god grund til at bruge 
et par minutter på at sortere 
dit affald, for hver køben-
havner producerer i gennem-
snit fem kilo affald om dagen 
– vel at mærke året rundt! 
Fem kilo, som smides direkte 
i skraldespanden for senere 
at gå op i røg på et forbrænd-
ingsanlæg. 
   Det er et ressourcespild, 
som rummer stort potentiale 
energimæssigt, hvis det udnyttes, forklarer Jens Borregaard, 
projektleder i Center for Affald og Genbrug, Københavns 
Kommune. Han har de sidste to år arbejdet intensivt med 
sit team af medarbejdere for at få sat 20.000 beholdere ud 
til københavnerne. Dette projekt er mit hjertebarn, og jeg 
er utrolig glad for, hvor godt projektet er modtaget bl.a. 
af byens viceværter, som står klar til at yde beboerne en 
håndsrækning med spørgsmål til sorteringen.
   Ja, det er lidt mere besværligt at sortere sit affald nu, in-
drømmer Jens Borregaard, men den gevinst, som indløses, 
er til gengæld en usædvanlig ren miljømæssig samvittighed. 
Og selvfølgelig tager det tid at ændre vaner, det er klart, men 
vi håber på, at borgerne helhjertet har mod på at springe ud 
i den nye sortering, supplerer Jens Borregaard.

På længere sigt er der et potentiale for, at Københavns 
Kommune kan tjene penge på genanvendelsen, og derved 
kan borgerne undgå takststigninger på affaldsindsamling. 
Metaller er stort set fuldt genanvendelige, og det sparer 
naturen ved at undgå udvindelse af nyt metal ved minedrift.
Den miljømæssige fordel ved affaldssortering er virkelig 
stor. For at illustrere dette, forklarer Jens Borregaard, er 
der for hver ton genanvendt plast, sparet 1,7 ton CO2. Tal-
lene kan virke abstrakte, selv for mig, som arbejder med 
det til dagligt, men det er virkelig en besparelse, som vil 
noget. Det svarer til den CO2, der udledes ved at køre ca. 
8200 km i bil, eller hvad der svarer til to ture i bil tur-retur 
fra København til Madrid.

Genbrug er guld, men kræver din indsats
Du har måske allerede bemærket de nye affaldsbeholdere i din gård?

På længere sigt håber vi på skralde spande i de farver der svarer til mærkaterne

Kommunen har rundsendt farvede mær-
kater til husstandene

Nu hvor rammerne er i orden, er der blot tilbage at 
spørge, hvordan kommer jeg i gang?
Den gode affaldssortering starter allerede i hjemmet, ifølge 
Københavns Kommunes brochure ”Guide til affaldssorter-

ing”. Så det er under fx madlavning, 
at du skal skille hård plast fra øvrigt 
husholdningsaffald. Du kunne anskaffe 
dig en mindre beholder i dit køkken eller 
få en ekstra affaldspose til det affald, 
som skal sorteres, så du gør det bekvemt 
for dig selv. Jens Borregaard supplerer, 
at skotøjsæsker måske placeret under 
vasken til en mindre lejlighed, kan være 
en mulig løsning på problemet. 

Desuden skal du huske at rengøre det 
sorterede affald, fx skylle dåsen med 

er det ikke nødvendigt at pille papiretiketten af tomatdåsen, 
understreger Jens Borregaard.

Å, jeg orker ikke skylle!
Skylningen er nødvendig, fordi madrester hurtigt udvikler 
bakterier, og så kan affaldet 
ikke genanvendes, men må 
sendes til forbrænding.

Ikke varmt vand
Brug ikke varmt vand i en 
slags overentusiasme i af-

faldssorteringsprojektet, da miljøgevinsten ellers går tabt: 
”Emballager, der har indeholdt mad, skal være drypfri for 
diverse lage og olie eller skrabet rene. Ellers kan en let skyln-
ing i koldt vand gøre arbejdet. Man kan evt. bruge sidste hold 
opvaskevand, hvis man vasker op i hånden. Hvis der bruges 
varmt vand, går miljøgevinsten ved at genbruge det tabt.” 

Metal og elektronik giver sig selv, men hvad er egentlig 
hård plast? Mange tænker måske, hvornår er hård plast 

knude på det, er det hård plast, fortæller Jens Borregaard. 

bakker fra fx frugt og grønt, madkasser, opvaskebaljer og 
plastbeholdere til opbevaring af mad, og legetøj.

tyndt plastfolie, som mange 
grøntsager er pakket ind i. 
Københavns Kommune har 
valgt kun at samle hårde 
plast ind, selvom blød plast 
også kan genbruges. Det er 
kun et spørgsmål om tid 
og teknologisk udvikling, 
inden det også bliver mu-
ligt at affaldssortere det 
bløde plast i Københavns 
Kommune, forsikrer Jens 
Borregaard.

VS

Kilder: Københavns Kom-
munes hjemmeside og brochuren ”Guide til affaldssortering”

Mortan Konoy 
har fanget denne 
CO2 fri veninde-
tjeneste på vej til 
Christianshavn, 
i sin linse
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Rudeknuseri og hærværk mod varmestue på Chris-
tianshavn

Kirkens Korshærs varmestue, Fedtekælderen på Chris-
tianshavn, har siden sommer 2013, været udsat for massivt 
hærværk. En tidlig morgen i august overfaldt et hold på ca. 
15 maskerede mænd varmestuen og dets brugere. Sidenhen 
har ukendte gerningsmænd 7 gange, i ly af natten, smadret 
Fedtekælderens vinduer. Senest for 3 nætter siden, hvor 50, 
halvtreds, ruder blev knust.

I forsommeren blev Fedtekælderen i Ekstra Bladet hængt 

er en årsagssammenhæng vides ikke. Ligesom det ikke 
vides om der ligger racistiske undertoner bag hærværket. 
Eller noget helt andet. Men uanset motiv, så går det ud over 
mange udsatte mennesker, som i forvejen har mere end nok 

Christianshavns historie 
og skulpturer
Christianshavns Lokalhistoriske Forening har haft stor suc-
ces med at udgive en stor folder om Christianshavns historie 
og en pjece om skulpturer på Christianshavn.

Takket være en bevilling fra Christianshavns Lokaludvalg
er de blevet genoptrykt og kan  nu  igen fås  i Vagthuset, 

Christianshavns Seniorklub
Vinter/ Forårs Program

-

-

tilmelding påkrævet til turene, som betales af klubben.
NB På nogle klubdage vil der være:

-
tion og vejledning om bl.a. NemId, e-boks og andre lovp-
ligtige IT krav - og hvem der kan få dispensation. 
2. kort vejledning i Hjertestarter og Hjertemassage
3. hjælp til at komme i gang med Tavle/Tablet computere

Februar
3. feb - Klubdag

og- Lokalarkiv fortæller om Christianshavns historie

-
setinget

”Selv om jeg vidste, at dommedag 
kom i morgen, ville jeg stadig 
plante et æbletræ i dag”, sagde 
Martin Luther. Eller rettere: 
Man kunne håbe, at han havde 
sagt sådan. For citatet er pure 
opspind. I 1944 – midt under 
verdenskrigens drabelige slag, 

– opfandt tyske lutheranere dette 
Luthercitat. 

For uanset hvem, der fandt 
på sætningen, tegner den på 
fornem vis konturer af håbets 

princip. Håbet driver os frem, trods alle dystre prognoser. 

Tænkepauser - Håb

Hærværk på varmestue
at trækkes med.

Fedtekælderen er et tilbud til udsatte mennesker. 
-

af 60-120 mennesker, som kan komme ind i varmen og få 

I Fedtekælderen er alle velkomne og der skelnes ikke til 

og Afrika, de psykisk syge m.m. Kirkens Korshær er en 
folkekirkelig organisation, som bygger på de kristne værdier. 

Her er alle mennesker værdifulde.

Det skaber mening og sammenhæng – mellem os selv og 
omverdenen, mellem nutid, fortid og fremtid. Men håbet er 
også historisk foranderligt.

Under nye eksistensbetingelser ændrer det omfang og 

sprække, der lader os ane noget andet: forår og sommer; 

varme. Allerede nu er det plantetid for æbletræer.

Bliv klogere på dig selv og håb, når Bertel Nygaard 
fortæller om håb 26. februar, kl. 17:00  Fri entré.

Christianshavns Bibliotek

De nyrestaurerede lokaler i Fedtekælderen - medsendt foto

Ny Pjece
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”Foreningen til bevarelse og udvikling af 
Christianias frie natur” arbejder med  at bevare 
og forbedre Christianias mangfoldige natur. 
Vi vil sikre områdets store  artsrigdom samti-
dig med, at vi vil bevare fæstningsanlæggets  
særlige karakter, samt områdets historiske og 
rekreative værdier, til glæde for christianitter 
og besøgende. 

Vi starter en fast oplysnings- og debatklumme i Christian-
shavneren om naturen på Christianshavn. Vi mener der er 
behov for det i en bydel, der er i rivende udvikling i disse år 
og hvor naturen på mange måder er i vanskeligheder.

Kirkerne og Musikken
Christianshavn har som bekendt to smukke og arkitektonisk 

Lambert van Haven, og fuldført i 1696. Det genialt snoede 
spir tegnet af hofarkitekten Laurids de Thurah, blev først 
færdig i 1752. Og rokokokirken, Christianskirken, oprindelig 

hofarkitekt Nikolai Eigtved, som stod færdig i 1759. Disse 
to skønne kirker er til daglig rammen om det kirkelige liv 
på Christianshavn og en nærliggende del af Amager. De 
besøges dagligt af mange turister, som beundrer de smukke 
bygninger, hver med mange originale detaljer.

Isfugl i Stadsgraven
Vi starter med den gode nyhed, at Isfuglen for tiden 
sidder hver formiddag på nogle grene i Ydre Stadsgrav 

nylig træfældning. Isfuglen er en sjælden gæst.  De sidste 
tre lange og hårde vintre har taget hårdt på bestanden.  Det 

den meget sjælden. Selvom det er en farvestrålende fugl, er den 
faktisk svær at få øje på.  I heldigste fald ser man oftest kun et 
”blåt” lyn og hører dens høje ”iiiii” skrig.  Vi ønsker den heldige beboer 
med udsigten til den smukke og sjældne fugl til lykke.

Læs mere:   www.christianias-frie-natur.dk

Naturklumme 
med oplysning og debat om bydelens natur

Peters Klumme

 I Christianskirken er man både tæt på orkestret, som 
sidder i midtergangen, og på sangerne som sang fra for-
skellige steder i kirken, hvis pulpiturer også er inddraget 
i forestillingen. Det er en ganske anden oplevelse end i 

total oplevelse, under glimrende musikalsk ledelse af 

den årligt tilbagevende opførelse af Händels “Messias” 

disse opførelser med kor og orkester (Sinfonietta Arctica) 
sammensat af sangere og musikere fra forskellige kor og 

glimrende trompetist - for fuld udblæsning. Det stykke 
kunne jeg godt tænke mig som afskedssalut, når jeg en 
gang skal blæses ud af kirken.

nede på gulvet, Miniature sammenlignet med kirkens store 
“Elefantorgel”. Der har været afholdt en række koncerter 

lyd, jeg har desværre ikke selv hørt det endnu, - menW 
der skulle også blive muligheder i de kommende måneder. 
Det må høres.

 Lillejuleaften kunne opleves Messiaens store værk om 
Herrens fødsel “La Natavité du Seigneur” ledsaget af vide-
oprojektioner i forskellige  farver på orglet. Imponerende 

største kirkeorgel i Danmark, det har en imponerende 
klang - og kirken har et par fortræffelige organister.

Årsskiftet har bl.a. været markeret af et par koncerter 
klang - og kirken har et par fortræffelige organister.klang - og kirken har et par fortræffelige organister.

E. Christensen, der kunne fejre sit 25års jubilæum ved 

årstiderne af henholdsvis Eberlin, og far og søn Mozart. 

-
sonate i g-dur, orgelkoraller fra Orgelbüchlein samt Tocata 

Master Class, og han er altid en fornøjelse at høre på det 
store orgel. Især det sidste værk taler stærkt til mig - og 
formentlig andre dødelige, der ved at “tempus fugit” - og at 
vi en dag skal herfra. Da må der gerne ved orglet sidde en 

år ved kirken endnu.
Som det fremgår er kirkernes musiktilbud et rent over-

der venter dig store musikalske oplevelser her på Chris-
tianshavn.

københavnske musikliv. Der er hyppigt koncerter begge 
steder, som besøges af et stort publikum. Christianskirken 

til orgelkoncerter, hvor det store barokorgel spiller en 
afgørende rolle. Akustikken i begge kirker er storartet og 
velegnet til musikopførelser i stor skala.

Der har i det sidste år været storslåede oplevelser at 

opførelsen af Wagners “Ringen” i Christianskirken i august. 
Der var tale om en forkortet udgave på 9 timer, - originalen 

Rhinguldet, Valkyrien,  Siegfried og Ragnarok, opført med 
et lille orkester på 18 mand/kvinder under ledelse af Niels 

Andersen, der også havde iscenesat opførelsen. Hvis man 
er til Wagner og kan klare 9 timer fordelt over tre dage, var 
det en både superb og intim oplevelse.

Sne-
mand

Vi er Oskar Leick 
Rolf og hans far 
Crispin Rolf, som 
lige har bygget 
en kæmpe sne-
mand, der kigger 
over Voldgraven 
og hygger sig i 
det dejlige kolde 
vejr.

foto taget af 
Crispin Rolf

Line Bjsrnhof fra Christianias Fri Natur gruppen start-
er en ny fast klumme i Christianshavneren om vores 
natur, den vil komme her på side ni og vi kalder den:

http://www.christianias-frie-natur.dk
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-

-

“Lykkens Prøve” 
lå i lang tid på 
bunden af 
kanalen, nu så
kom den 
endelig op.

Fotos medsendt

Sunkne Både i kanalen
Martin Rask Nielsen, 

Formand BK Bolværket

-

-
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Christianshavnernes vision for Papirøen

fremtiden for Papirøen/ Christiansholm? Dette 
spørgsmål har Christianshavns Lokaludvalg 
sat sig for at undersøge ved i det sidste 1½ år 
at arbejde ihærdigt på at afdække og formidle 
christianshavnernes ønsker og visioner for øen. 
Resultatet er nedfældet i en folder, der i disse 

Visionen handler om hvilke permanente funk-
tioner, christianshavnerne ønsker, der skal være
på øen fra ca. 2017, når de midlertidige tiltag 
ophører.

Indsamling af borgerønsker
Christianshavns Lokaludvalg har i samarbejde med Indre 
By Lokaludvalg og med bidrag fra studerende fra RUC, 
Arkitektskolerne i København og Århus, PRO Arkitektur, 
By Lokaludvalg og med bidrag fra studerende fra RUC, By Lokaludvalg og med bidrag fra studerende fra RUC, 

organisationen GIVRUM.NU, Havneforum København, Fri-

borgerundersøgelser, borgermøder og idékonkurrencer, der 
tilsammen udgør fundamentet for visionen om Papirøens 
fremtid.  
   Processen har vist, at et stort antal borgere de p b b bååde pde pde pde pde pde påååå Chris Chris Chris Chris----
tianshavn og i Indre By ønsker en svømmehal/havnebad på
øen. Andre ønsker er basar/indkøbsmuligheder/spisesteder, 
rekreative områder samt billige boliger. Samtidig blev 
det meget klart, hvad folk ikke ønskede, nemlig kontorer, 
ejerboliger, hoteller og parkeringspladser.

Visionen for Papirøen
I det forslag, som Christianshavns Lokaludvalg er kom-
met med, er der taget højde for borgernes visioner såvel 
som lokalplanen, hvor Papirøen er udlagt til a) boliger, b) 
serviceerhverv som hoteller, restauranter og udstillingsvirk-
somhed samt c) til offentlige formål såsom museer og anden 
kulturel virksomhed, maritime fritidsanlæg mv. Mindst 50% 
af etagearealet skal være boliger, og bebyggelsesprocenten 
må ikke overstige 150. 

Visionen lyder som følger:
1.Et helårs havnebad i bæredygtigt byggeri med energi    

venligt opvarmet havvand. Badet omgives af bystrand og      
folkelig basar med småhandlende og wellnesscentre.

2. Historisk videns- og oplevelsescenter om Danmark som 
kolonimagt og imperium.

3. Almene boliger, hvoraf en del er specielt tiltænkt sen-
iorer. Boliger udgør ca. 50% af etagearealet.

Havnebad
Forslaget har været fremlagt på et borgermøde og stammer 
fra en gruppe af arkitekter og ingeniører, ”Initiativgruppen 
Havnebad”. Havnebadet tænkes opført som signaturbyggeri 
ud mod Inderhavnen, og det skal være muligt at svømme 
ud i selve havnen fra badet, der skal give plads til både 
københavnere og turister. Det er et projekt, der kan drives 

for fåfor ffor f  driftsmidler og vise nye energiløsninger ved etabler-
ing og udformning. Badet omgives af folkelig basar med 
småhandlende og wellness såsom dampbad, massage og 
skønhedspleje.

Kolonihistorisk Center
Projektet fremkom ved en 
idékonkurrence om havnen 
og foreslår en helt ny og 
længe savnet kulturinstitu-
tion. Christianshavns og 
Indre Bys rigdomme blev 
fra 1600-tallet skabt via 
kolonier og ”trekanthandlen” 
med slaver gennem godt 300 
år. I denne periode blev de 
store købmandsgårde i f.eks. 
Strandgade bygget og arbe-
jdspladserne myldrede frem 
i form af bl.a. sukkerfabrik-
ker og våbenproduktion. 
   Danmark og Europa man-
gler helt og aldeles et pas-
sende fokus på denne histor-
iske periode. 
   Kolonicentret vil med den 
rette arkitektur og det rette 
indhold kunne skabe inter-
national opmærksomhed. 

Almene boliger
Vi mangler boliger til ”al-
mindelige mennesker” i 
København – især i det in-
dre København. Almene 
boliger med seniorboliger på
Papirøen kan medvirke til, 
at Christianshavns seniorer 
fåff r mulighed for at blive i 
bydelen, samt at kommun-
ens overordnede målsætning 

fastholdes også i centrum af 
København.
   Tanken er, at der skal eta-
bleres ældrevenlige seniorboliger med elevatorer, opgangs-
fællesskaber, samt være blandet beboersammensætning 
med børnefamilier, unge og gamle.

Borgernes idéer
Under overskriften. ”Mere arbejde med borgernes idéer” 
siger formand for Indre By Lokaludvalg, Bent Lohmann i 
Cityavisen 15. januar 2014, bl.a.: ”Borgernes idéer, fordi de er 
eksperterne i, hvordan bylivet kan udvikles på en bæredygtig 
måde, som udspringer af lyst til en dejlig by at bo i. At være 

på forkant med sager og projekter fra kommunen handler om 
at øge kvaliteten i dem. Det kræver en tidlig inddragelse, og 
her er udfordringen at skabe dialog mellem borgere, politikere 

og projektmagere inden alle beslutninger ligger fast”.
Det være hermed gjort, og spændende er det, hvorledes 
borgernes ønsker for fremtiden på Papirøen/Christiansholm 
vil blive modtaget af de folkevalgte. 

Folderen husstandsomdeles på Christianshavn og vil derefter 
kunne hentes på Christianshavns Bibliotek og i Christian-
shavns Beboerhus. 

Christianshavns Lokaludvalg

Lokaludvalget – Januar 2014
Igen står sagerne i tæt kø ved vores dør – der er efterhånden 
virkelig mange sager, hvor behovet for at bære borgernes 
synspunkter  ind på rådhuset, er markant. Men lad os starte 
i den positive ende:
   Nytårskur: 8. januar holdt Lokaludvalget sin traditionelle 
Nytårskur. Det foregik denne gang i Hal C og ca. 120 borgere 
havde lyst til at deltage – på trods af koldt vej og - for mange 
- afsides beliggenhed. Det blev en hyggelig fejring med meget 
godt indhold.
Demokratisering: Når vi nu er i Hal C, så har LU længe 

-
valget, der fastslår, at frivillige er en god ting – så længe 
det skaber merværdi (!) – men det må ikke indskrænke 
ledelsens råderum. Hvilket århundrede er vi egl. i? De, der 
bygger skabet, må vel også bestemme, hvor det skal stå! 
På næste LU-møde er det tanken at tage initiativ til at 
demokratisere dette.
   Vore kolleger i Indre By har vedtaget en henstilling til 
Movia om at sende køreplansændringer til høring i lokalud-
valgene – indlysende – så den planlægger vi også at støtte.
Så skal der være Melodi Grand Prix ude på Refshaleøen. 

til festpladsen vil åbenbart forsinke renoveringen af Torvet. 
På LU´s næste møde vil dette blive genstand for en drøftelse.
   Papirøen er stadig et ”hot” emne. By & Havn har netop 
udskrevet en konkurrence om den midlertidige benyttelse. I 
LU er vi gået videre – vi arbejder med den permanente frem-
tid for øen. I denne uge vil du forhåbentlig i din brevkasse 

sammen lægge planen for, hvorledes det pt mest attraktive 
areal i København kan komme alle til gode.
   I kommunens budget 2014 blev der afsat et stort beløb 
til renovering af Christianshavns Skole. I Lokaludvalget 

glæder vi os over den gode vilje – men mener at man kunne 
have fåhave fhave f et andet – og bedre – for pengene. Derfor holder vi 
borgermøde 4. februar kl. 1930 på Christianshavns Skole, 
hvor vi vil drøfte dette med borgerne – og meget have jeres 
synspunkter. Den nye skoleborgmester – Pia Allerslev – er 
med i panelet – så jeres synspunkter vil kunne nå direkte 
til modtageren!
   Og så skal vi have ny gadebelysning. Kommunen har 

af hovedparten af de godt 40.000 belysningssteder, der 

moderne armaturer er så stor, at der skulle blive råd til 
forbedring af gadebelysningen andre steder. Derfor holder 
vi borgermøde 5. Marts, hvor I opfordres til at komme og 
hjælpe med at påpege, hvor den eksisterende gadebelysning 
kan gøres bedre.
   Vi har et Miljøpunkt sammen med Indre By. Hidtil har 
vi måske ikke mærket så meget til det. Vi taler ikke om 
juletræer med sløjfer på. Men selvfølgelig skal vi – også fra 

tidlige forår/sene vinter – at indbyde til en gadevandring 
med miljøpunktets leder og plantekyndige, hvor christian-
shavnerne kan påvise, hvor et træ, nogle buske vil kunne 
gøre godt. Meningen er, at der skal være kort fra tanke til 
handling: når miljøpunktet – på stedet – har drøftet med 
borgerne, hvordan dette gøres, så skal spaden i jorden! Så
følg med her i avisen, så I ikke misser vandringen, når den 
kommer.
   Og så rinder det siddende Lokaludvalgs embedsperiode 
snart ud. 6. Marts er der nyvalg. Alle foreninger, netværk 

I kommer, jo stærkere vil det kommende lokaludvalg stå
overfor myndighederne. Fristen for at indstille repræsent-
anter er nu 20. Februar. Så se at komme i hug og vis, at 

bydel. De nærmere detailler vil afsløre sig ved et besøg på
vores hjemmeside christianshavnslokaludvalg@kk.dk
Og godt forår og medvind på cyklestierne til jer alle.

poul
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